
Ålands brandkårsmuseum, situationen hösten 2023 

 

Allmänt 

ÅBRF har drivit Ålands Brandkårsmuseum sedan 1994. Museet har genom tiderna bytt plats flera 

gånger, först höll vi till i Ingby, sedan flyttade vi till Västerkalmare för att 2006 flytta till Hammarland. 

Sedan 2006 huserar vi hos familjen Häger i Hammarland Mörby. Museet är inhyst i ett ridhus, och de 

ytor vi förfogar över är stora. Museet innehåller fordon och utrustning från sent 1800-tal till ca 1980 

och materialet omfattar utrustning från alla åländska brandkårer och alla årtionden. 

 

Antalet besökare per säsong har sjunkit och ligger nu runt 7-800.  

När besöksantalet var som bäst var vi uppe i nära 4 000 per säsong (2007). 

 

 

Kostnader 

Hyreskostnader 

Hyreskostnaden för museet är i bokslut 2022 19 983,56 euro, i budget 2024 är posten 22 500 euro 

(den markanta ökningen beror på ökningen i konsumentprisindex, som ligger på 7-8 %). 

Övriga kostnader 

Övriga kostnader hålls av förklarliga skäl låga, medel för investeringar finns inte. I bokslut 2022 var de 

drygt 1000 euro, för 2024 budgeteras 1 500 euro. 

 

 

Intäkter 

PAF-medel 

Landskapet har ca 10 års tid beviljat ett PAF-bidrag för hyran om 16 000 euro för museet. 

Intäkter från bilarna 

ÅBRF tar en hyra för att bilarna förvaras i museet. Styrelsen har inte höjt hyran de senaste åren. I 

bokslut -22 visar denna post intäkter på 2 420 euro. Budget 2024 är 2 500 euro. 

 

Intäkter från museiverksamheten 

Intäkterna från museiverksamheten går ograverat till hyresvärden, som också ansvarar för att hålla 

museet öppet och bemannat under högsäsong. 

 

Kostnadsgap 

Kort sammanfattat överstiger idag hyreskostnaderna för museet vida dess intäkter. Denna utveckling 

började 2013, då hyresvärden höjde hyran och den kopplades till konsumentprisindex. ÅBRF flaggade 

då omedelbart gentemot kulturdelegationen om att situationen inte skulle vara hållbar i längden. Vi 

gick i en handvändning från ett årligt hyresunderskott på 300 euro/år till ett hyresunderskott på 1 400 

euro/år. 



Detta kostnadsgap har sedan ökat för varje år som gått. Hyresbidraget från Kulturdelegationen och de 

övriga intäkter vi har (som borde gå till museets utveckling och underhåll) förmår inte täcka 

kostnaderna.  

Gapet för hyreskostnaderna är 3 983 euro (bokslut -22) respektive 6 500 euro (budget 2024). 

Kostnaderna totalt (där även övriga kostnader och intäkter för museet är inräknade) är i bokslut 2022 

drygt 2 600 euro, och i budget 2024 är de 5 500 euro. 

 

Museets kostnader och intäkter, schematisk 
sammanfattning: 

      

Kostnader Bokslut 2022  Budget 2024   

Hyra    19 983,56 €     22 500,00 €    

Övriga kostnader      1 063,50 €         1 500,00 €    

Kostnader totalt - 21 047,06 €   - 24 000,00 €    

      

Intäkter      

Bidrag    16 000,00 €     16 000,00 €    

Hyra för bilar      2 420,00 €         2 500,00 €    

Intäkter totalt    18 420,00 €     18 500,00 €    

      

Underskott -   2 627,06 €   -   5 500,00 €    
 

 

Träff med kulturdelegationen 

Ordförande och VL har den 5 oktober haft en träff med Kulturdelegationen. Redan i våras skickade vi 

ett underlag till dem, där den ekonomiska verkligheten presenterades. Vi har äskat om att 

hyresbidraget ska möta den reella kostnaden, samt att vi även skall kompenseras retroaktivt. 

Mötet hölls i museet, där de på plats kunde se vad det erbjuder. De signaler vi fick var att vi inte kan 

vänta oss ett ökat bidrag, tvärtom finns det en risk att bidraget minskar. Vi har även fått besked att vi 

inte kan kompenseras retroaktivt.  

 

 

 

Miljön i ridhuset 

Miljön i ridhuset har fått kritik, det är fråga om en kall lokal och därtill är ridhuset öppet uppe under 

takfoten. Damm och smuts samlas lätt i huset, golvet är asfalterat på det gamla ridhusunderlaget av 

sand och är svårstädat.  

Talka 

Kårerna ansvarar själva för att den deponerade utrustningen hålls i skick. ÅBRF ordnar årligen en talka 

i museet. Tanken är att vi ser över museet och att kårerna putsar upp de föremål som hör till dem. 

Närvaron på talkan varierar ganska stort, de kårer som inte kommer då hittar förhoppningsvis en 

annan tid att sköta sina bilar o utrustning. 



 

Minskning av utställningsobjekt 

Flera kårer har flyttat bort sina bilar från museet vilket gör att samlingen är lite försvagad. 

 

 

Slutkläm 

Ni kårer får nu detta underlag i god tid innan vårt höstmöte då ärendet kommer upp till behandling. 

Diskutera frågan, vad ska vi göra med vårt museum? På höstmötet önskar vi konkreta besked vad ni 

anser, inte endast en diskussion. 

 

Alternativen är: 

- Lägga ner verksamheten 

- Öka hyresintäkterna (dyrare att förvara bil och övrigt material) 

- Fortsätta som nu (de årliga förlusterna drabbar förbundets övriga verksamhet) 

- Andra underbyggda förslag? 

 

Styrelsen, 3 oktober 2023 


